
Bona nit a tothom. Us vull donar la benvinguda en nom del Foment de la Informació Crí�ca, 
en�tat organitzadora de la Nit dels Insurrectes i les gràcies per assis�r a aquesta tercera edició 
que representa una nova repe�ció d'èxit de les dues anteriors que van reunir també molts 
socis i amics com la d’avui mateix. 

La nostra associació, sense ànim de lucre, va néixer el 2018 impulsada per una sèrie de 
periodistes que en el seu dia (el 1978) van co-fundar l’Estaca, l’únic diari de caràcter 
independent que es va posar en funcionament gràcies a una subscripció popular, en la que van 
col·laborar desenes d’ac�vistes socials de tots els barris de la ciutat, aportant recursos i 
animant el projecte. 

La inicia�va de crear FIC va ser la de fomentar l'esperit crí�c, com diu el seu nom, en una ciutat 
on precisament la informació està absent d'aquesta aroma tan necessària en una societat 
democrà�ca. Una ciutat que no compta ni tan sols amb una ràdio municipal que va ser tancada 
unilateralment com si fos del govern i no de tota la ciutat, i els principals mitjans de 
comunicació estan en mans de l'administració. 

Des de FIC hem impulsat la resurrecció de L’Estaca, una revista digital on hem tractat les 
no�cies de forma diferent, amb aquest aspecte crí�c que és el que li falta a aquesta ciutat pel 
que fa als mitjans de comunicació.  

Des de fa un any estem publicant diàriament una no�cia rellevant i d'interès per a tota la 
ciutat, explicant la realitat i interpretant com es modifica, amb aquesta manera crí�ca de veure 
els esdeveniments i amb l’objec�u d’aflorar allò que de vegades es vol amagar, o que sembla 
que no interessa. Un mitjà obert a qualsevol opinió, vingui d’on vingui, sense censures, amb el 
respecte degut i sense vulnerar la llei. Sembla, però, que no hem estat ben rebuts per l'actual 
govern municipal (tampoc per l'anterior, cal recordar-ho) perquè, ja a al mes de juny, abans que 
el nou alcalde fos alcalde en subs�tució de Núria Marín, vam sol·licitar-li una entrevista, 
segurament dels primers que ho vam fer, i encara estem esperant que ens la concedeixi. 

FIC ha estat fent durant aquests anys, des que vam fundar l’en�tat, un bon nombre d'ac�vitats 
per tornar a creure en la democràcia i en una societat autocrí�ca necessària per al creixement 
d'una ciutat com la nostra. Hem posat moltes eines per posar “llum a la foscor”, terme molt 
u�litzat en una sèrie televisiva. 

Però aquesta reflexió que fem a la nostra ciutat, és cada cop més notable també a nivell 
general on els polí�cs, els poders fàc�cs i els econòmics, tenen segrestats a la gran majoria dels 
mitjans de comunicació. La desinformació cada dia és més notable i també s'exerceix com a tal 
la men�da com un sistema per manipular l'opinió pública, una vella arma u�litzada per aquells 
que anhelen el poder per damunt de tot. 

A la nostra ciutat, aquest desert d’autocrí�ca fa més viable la nostra organització que s'aguanta 
amb mig centenar de socis i amb el voluntarisme de diverses persones per exercir una opinió 
diferenciada i buscar allò que roman ocult davant els ulls de la ciutadania. Sense cap mena de 
subvenció ni suport públic. 

Par�cipem de forma ac�va a les plataformes ciutadanes com l’Espai de Ciutadania, el Consell 
de Ciutat, el Consell Assessor dels Mitjans de Comunicació Municipal, el Consell del Districte 1 i 
les Taules de Cultura , de l’Habitatge i de Serveis Socials. També hem par�cipat als plens 
municipals directament en dues ocasions i hem cedit la paraula amb  tota la intenció a 
representants veïnals que, pels reglaments actuals, tenien vetada la seva intervenció. 



Un enorme treball, com ja hem comentat, sense cap mena d’ajuda i només amb el suport i la 
solidaritat dels nostres socis i el voluntarisme d'un grapat d'homes i dones que hi som al 
davant. 

Durant els set anys de vida de FIC, hem realitzat diferents debats sobre urbanisme, sanitat, 
feminisme, alimentació, etc. a través de la nostra Factoria d'Idees; cada any celebrem el dia de 
la Democràcia i el dia de la Llibertat de Premsa, amb actes commemora�us oberts a tota la 
ciutadania; i des dels inicies ens van comprometre a editar un llibre cada any que regalem als 
nostres socis i que posem a la venda sobre temes de l’Hospitalet que creiem que val la pena 
destacar i difondre. Com a exemples, dos llibres sobre les ràdios locals, un sobre la pèrdua de la 
Marina, un altre sobre experiències històriques de teatre popular d’esquerres, la mateixa 
història de l’Estaca o l’experiència d’una inicia�va amb els estudiants de l’Ins�tut Vilumara de 
la nostra ciutat sobre la importància de la comunicació i la intermediació social i el foment de 
l’esperit crí�c entre els joves. Enguany estem a punt de presentar el llibre corresponen al 2024 
on s’explica la historia i el funcionament del planing familiar a la nostra ciutat. Set anys, sets 
llibres a l’abast de tothom per mantenir l’autoes�ma ciutadana.  

Seguirem treballant com fins ara o potser amb més ganes i il·lusió —de fet, depèn de tots 
vosaltres— i un dels fruits del nostre esforç és precisament l'acte que avui celebrem: la Nit dels 
Insurrectes sobre la qual, un altre membre de la Junta ens explicarà abans de l’acte 
d’homenatge, la raó per la qual es va crear i d’on va sor�r la idea. I a les postres, i comandat 
per la Mariona Montes, farem directament l’acte d’homenatge i donarem els guardons a les 
persones escollides com a fills predilectes pels propis socis de FIC: persones triades pel seu 
esforç per construir ciutat des de mols diferents àmbits de la nostra societat. Moltes gràcies a 
tots, doncs, per estar aquí. Que �ngueu un bon sopar i unes agradables converses i fins 
després. 

 


